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«Negociar en 
conjunt ens dona 
més poder per 
entrar a la UE»

MARICEL BLANCH

33 El membre de l’executiva del Partito Socialista i economista, Marcello Forcellini, ahir.

L’economista i membre de l’executi-
va Partito Socialista (PS) de San Ma-
rino, Marcelo Forcellini, va visitar 
ahir el país convidat pel partit andor-
rà Socialdemocràcia i Progrés (SDP). 
La trobada va servir per reforçar lli-
gams i tractar temes d’interès bilate-
ral, com l’acord d’associació amb la 
Unió Europea (UE).  

–Per què vol ser San Marino un mem-
bre més de la UE?
–Considerem que degut als recursos 
nacionals del país hem de comen-
çar a negociar amb el comitè euro-
peu per arribar a un acord d’associa-
ció amb la Unió Europea i poder així 
créixer. Tot i això, no serem un estat 
membre amb tots els requisits, se-
rem part de la UE per protegir les pe-
culiaritats d’un país petit. 

–Amb quins aspectes negatius es pot 
trobar San Marino si entra a la UE? 
–Com en qualsevol procés, hi hau-
rà pros i contres. En relació als con-
tres, per exemple, podem parlar del 
sector bancari, cal tenir present que 
s’hauran d’acollir directives i que 
s’hauran d’acomplir, per tant, hi 
haurà un procés d’adaptació i apre-
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nentatge que tindrà els seus costos 
per al país, i aquests no els assumirà 
la UE. Un altre contra és que potser 
no serem capaços de ser tant compe-
titius com se’ns demana. Tot i això, 
hem de ser positius i cooperar amb 
altres petits estats com Andorra per 
tenir més poder a l’hora d’establir 
una negociació amb la UE i buscar al-
ternatives per tenir un resultat més 
positiu. 

–Per tant, està a favor de fer una ne-
gociació conjunta entre San Marino, 
Andorra i Mònaco?
–Sí. És cert que cada país té les seves 
peculiaritats i que algunes no es po-
den tractar de forma conjunta, pe-
rò en línies generals, crec que els 
tres països hem de negociar en col-
laboració, perquè com he comentat, 
en conjunt tenim més poder. Crec 
que és importat que cada país en-
fronti les seves especificitats i que 
després tots junts fem la negociació. 

–Entén que Andorra vulgui mantenir 
les especificitats respecte el tabac?
–Només puc dir que en el nostre cas, 
tenim un acord amb Itàlia que espe-
cifica que nosaltres no podem pro-
duir tabac propi. Per tant, entenc 
que si aquest és un aspecte impor-

és que hi ha el sentiment que amb la 
seva elecció, els ciutadans francesos 
han optat per una línia en conjunt 
amb la Unió Europea, i això ha estat 
després del brèxit, per tant, el senti-
ment europeu –en general– és fort. 
A més, crec que els països que ara vo-
lem formar part de la UE podem ser 

un exemple d’integració, perquè la 
UE pot mostrar al Regne Unit i als pa-
ïsos de l’est que encara és forta i que 
és una via per competir amb els mer-
cats dels Estats Units o la Xina, és una 
oportunitat de créixer junts. Europa 
és el futur, crec que en això no hi ha 
d’haver dubtes. H
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Fins a 3.500 persones van sortir 
diumenge al carrer per prendre 
part en la 8a cursa popular illa 
Carlemany del Dia de l’esport per 
a tothom. 

D’aquesta manera, els carrers 
d’Andorra la Vella i Escaldes-En-
gordany es van omplir de famíli-
es senceres que prenien part en 
un esdeveniment que tal com va 
comentar el cap de Govern, Toni 
Martí, està «totalment consolidat», 
doncs es va igualar la participació 
de l’any passat. 

Segons informa l’ANA, la mi-
nistra de Cultura, Joventut i Es-
ports, Olga Gelabert, va valorar 
que la participació «és una gran 
xifra», ja que representa un impor-
tant volum de la població. A més, 
va destacar que tenint en compte 
la població i el volum d’inscrits es 
tracta d’un «èxit mundial». 

Els animals tenen cabuda
 Una de les novetats d’aquest any 
va ser que els gossos podien córrer 
amb un dorsal, un fet que va ser 
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33 Un moment de la vuitena Cursa Popular illa Carlemany, ahir.

ACTIVITATS ESPORTIVES

3.500 persones participen en la vuitena Cursa Popular illa Carlemany 

Córrer acompanyats

destacat pel president de Laika, Jo-
sep Mas, ja que això afavoreix «que 
tant el gos com el propietari» facin 
exercici, la qual cosa és positiva. 

La participació va ser d’un cente-
nar d’animals i des de Laika tenen 
la intenció «juntament amb el Go-
vern» de fomentar-ho de cara a fu-
tures edicions, ja que creuen que 
incideix en «el bon tracte» i en la 
visualització que aquests animals 
«formen part de la vida» dels seus 
propietaris.

Els guanyadors de la cursa de 
cinc quilòmetres van ser: Nahuel 
Carabaña en categoria masculina i 
Iolanda Castillejo en femenina. Pre-
cisament, Castillejo va manifestar  
–en finalitzar la prova– que li agra-
da «molt» aquesta cursa on «tots hi 
guanyen», ja que és una jornada per-
què les famílies senceres estiguin 
«juntes. T’omple com a atleta i com 
a persona». En dos quilòmetres els 
vencedors van ser Aarón Martínez i 
Laia Flaqué. H

tant per Andorra, ha de negociar per 
mantenir-lo. 

–Què pot aprendre Andorra de les ne-
gociacions que està fent San Mari-
no?
–En temes polítics, crec que no hi ha 
diferències, perquè cada país té la se-
va negociació basada en diferents 
punts. Considerant el sector banca-
ri, el d’Andorra és més gran que el de 
San Marino, tot i això, crec que An-
dorra es pot trobar amb aspectes que 
San Marino ja s’hi ha trobat, perquè, 
per exemple, nosaltres vam instau-
rar l’intercanvi automàtic d’infor-
mació molt abans que el Principat, 
i potser en aquest tema Andorra ha 
començat una mica tard. 

–Com veu el futur d’Europa després 
del brèxit?
–Positiu. Cal prendre com a exem-
ple les darreres eleccions franceses. I 


